
 

Tisková zpráva po ustavujícím zasedání Studentské komory Rady 

vysokých škol  

 

Národní reprezentace studentek a studentů sdružuje studentské zástupce vysokých škol, 

aktuálně s delegáty ze všech veřejných a státních vysokých škol a z několika soukromých 

vysokých škol.  

Studentská komora Rady vysokých škol se sešla 10. 1. 2024 poprvé v novém stálém zasedání 

2024–2026 a poprvé od tragických událostí na Filozofické Fakultě Univerzity Karlovy. Právě na 

Univerzitě Karlově v Karolinu se schůze konala, a to i za přítomnosti rektorky prof. Mileny 

Králíčkové. „Jsem rád, že i tímto gestem může Studentská komora vyjádřit sounáležitost                          

s Univerzitou Karlovou, jejími studenty a pedagogy“ uvedl pokračující předseda Michal Farník.  

Předmětem jednání byla samozřejmě bezpečnostní situace na vysokých školách po brutálním 

útoku z prosince minulého roku. Přítomní delegáti podporují opatření, která mají zvýšit 

informovanost zaměstnanců a akademické obce o zásadách při výskytu podobného útoku                    

v budoucnosti. Studentská komora také vítá větší spolupráci s krajskými policejními 

ředitelstvími a podporuje ustanovení osob zodpovědných za bezpečnost na úrovni fakult. Tato 

opatření, pokud budou dostatečně komunikována, mohou snížit míru obav mezi našimi kolegy 

a kolegyněmi.  

Do vzniklé pracovní skupiny pro bezpečnost Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy 

Studentská komora nominovala delegáta Univerzity obrany Ondřeje Severu. Pracovní skupina 

se sešla poprvé ve středu 10. 1. dopoledne a za součinnosti našeho kolegy mapuje legislativu, 

která by mohla zabraňovat vysokým školám v zavádění opatření souvisejících s útokem. Dále 

jedná o podobě systému krizové komunikace a včasného varování a má za úkol zpracovat 

metodické materiály ministerstva vnitra pro aplikaci na budovy vysokých škol. „Je vstřícným 

gestem, že součástí odborného panelu stávajícího se z bezpečnostních ředitelů, policie                             

a zástupců ministerstev školství a vnitra je i zástupce studentů“ uvádí Ondřej Severa.   

Studentská komora Rady vysokých škol nevnímá větší míru zavádění bezpečnostních rámů                   

a další omezení při vstupu do budov jako účinné a efektivní opatření. Jako jednu z hlavních 

priorit vidí v posílení psychologické pomoci a prevenci psychologických onemocnění na 

vysokých školách. „Kapacity psychologů v poradenských centrech vysokých škol jsou 

poddimenzované a jejich činnost stojí často na srdcařích, kteří za málo prostředků dokáží 

pomoci mnoha studentům v nouzi“ uvádí nově zvolená předsedkyně komise pro 

vysokoškolskou samosprávu Tereza Marková, do jejíž gesce problematika duševního zdraví 

spadá. Problémem je, že na tyto vedlejší, ale stále velice potřebné aktivity, vysoké školy 

nedostávají dostatek finančních prostředků. To v situaci kompletního podfinancování 

terciárního školství dopadá nejvíce na studenty se specifickými potřebami nebo na aktivity 

 

 

 



 

v oblasti prevence psychologických onemocnění. V návaznosti, Studentská komora upozorňuje 

na malé možnosti proplácení psychologické pomoci ze zdravotního pojištění a neexistenci 

jednotného zákona o psychoterapii. Tato zdravotní péče je tedy širší skupině obyvatel 

nedostupná.  

Dále Studentská komora prosazuje zavádění povinných psychotestů minimálně u prvožadatelů 

o zbrojní průkaz a také pro majitele zbraní vyšších kategorií (Kategorie B) do návrhu zákona                

o zbraních a střelivu (tisk 465), který míří do 3. čtení v Poslanecké sněmovně. Studentská 

komora také věří, že neexistují legislativní překážky pro zákaz nošení zbraní na akademické 

půdě. Akademická půda je prostorem pro střet myšlenek a názorů a místem, kde studenti                     

a výzkumníci nabývají znalostí. Na akademickou půdu zbraně až na výjimky nepatří.  

Kromě jednání nad problematikou bezpečnosti na vysokých školách proběhly volby nového 

vedení národní reprezentace studentek a studentů, ve kterém byl znovuzvolen stávající 

předseda Michal Farník. Plénum také diskutovalo o hlavních prioritách pro následující tři roky 

stálého zasedání, které budou posléze rozpracovány v novém Programovém prohlášení                     

SK RVŠ. 

Jednou z hlavních oblastí je samozřejmě novela zákona o vysokých školách, která obsahuje 

dlouho připravovanou reformu doktorského studia. Studentská komora se bude snažit 

přesvědčovat zákonodárce o pozitivních přínosech této novely za účelem co nejrychlejšího 

projednání na půdě Poslanecké sněmovny a Senátu ČR. 

Další prioritou je zlepšení tristního stavu finanční podpory studentů. Vedení Studentské komory 

bude prosazovat změnu pravidel pro rozšíření počtu příjemců sociálního stipendia a podřazení 

této podpory jako jedné z dávek sociálního systému. Dále bude jednat o detailech 

připravovaných bezúročných půjček a valorizaci ubytovacího stipendia a příspěvku na 

stravování studentů. Obě poslední zmíněné podpory nebyly za posledních 12 let valorizovány. 

Neexistence bezúročných půjček, praktická neexistence sociálních stipendií a přímé podpory 

ztěžuje přístup ke studiu na vysokých školách tisícům studentů z nižších socioekonomických 

vrstev.  

Studentská komora Rady vysokých škol se dále bude věnovat vzdělávání studentů                                         

v akademických senátech a dalších orgánech vysokoškolské samosprávy a rozvíjet spolupráci                

s našimi strategickými partnery, jako je Česká konference rektorů, Ministerstvo školství, 

mládeže a tělovýchovy a Národní akreditační úřad pro vysoké školství.  

„Věřím, že Studentská komora Rady vysokých škol bude silným hlasem studentek a studentů               

a podaří se ji prosazovat důležité změny vysokého školství stejně tak dobře, jako v posledních 

třech letech.“ uzavírá Farník.  


